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صنایع دســتی به عنوان یکی از غنی ترین 
هنرهای ایــران زمین، هنوز در رســیدگی به 
موضوع »بیمه« به عنــوان الفبای ابتدایی این 
جامعــه چنــد هزارنفره درجا می زنــد؛ این در 
حالی اســت که انتظار می رود با حل مشکلات 
اینچنین برای این هنر ســنتی چندهزارساله، 
اهداف و مطالباتی در افق دیدی گسترده تر در 

نظر گرفت .
به گزارش ایســنا، صنایع دستی به خصوص 
از دوران کرونا به بعد هنوز به ایســتادنِ کامل  
روی پای خود موفق نشده است . از همان زمان 
که ویروس مرگبار کرونا این هنر را تحت تاثیر 
قرار داد و چراغ بسیاری از کارگاه ها را خاموش 
کرد تــا امروز که هزینه سرســام آور ورود مواد 
اولیه گریبان گیر فعالان این حوزه شــده است، 
معضلات همچنان پیش پای هنرمندان صنایع 

دستی است .  
در چنین شــرایطی حــوزه بکــر فعالیت 
هنرمندان صنایع دســتی، ایــن روزها بیش از 
هر زمان دیگری نیازمنــد مدیریت و همراهی 
کارشناســان مجرب اســت . پیگیری مطالبات 
هنرمندان صنایع دســتی در این ســال ها گاه 
به صورت پراکنده مقصــد متولیان امر بوده اما 
ماحصل تلاش ها حاکی از آن اســت که بالغ  بر 
۵۲۰ هزار هنرمند ایرانی، هنوز احتیاجاتی دارند 
که همچنان با نیم نــگاه مدیران این حوزه رفع 

نشده است .
فعالان و هنرمندان صنایع دســتی در ایران، 
اغلــب ایــن ســوال را در ذهن داشــته اند که 
هنرشــان در کدامین مرتبه از صنایع دنیا قرار 
گرفته  است؟ آنها همچنین بر این موضوع تاکید 

دارند که هنوز شناخت دقیقی از عرصه فعالیت 
هنرمندان حوزه صنایع دســتی و جایگاه آن در 
میان سایر کشورها ـ چه از سوی مدیران و چه 
از سوی مطالبه گران این حوزه ـ صورت نگرفته 
است . و البته همین امر، فقدان شناختی دقیق 
از جایگاه صنایع دستی را موجب شده و برخی 
تعابیر و موضع گیری ها را بعضا بر اســاس خیال 
رقم زده است . اما اگر کمی به عقب برگردیم، آیا 
در ابتدای امر بســتر مناسب آموزش و پرورش 
برای شکل گیری خلاقیت و رسیدن به نوآوری و 
اعتلای جایگاه صنایع دستی در سطح کشور به 

وجود آمده است؟ 
در شکل ایده آل انتظار می رود حوزه صنایع 
دســتی و تولیــدات مرتبط بــا آن، کلید حل 
بســیاری از انســدادهای اقتصادی باشند؛ این 
در حالی اســت که طبق ســخن کارشناسان و 
آمار منتشرشــده، در حال حاضــر فاصله قابل 
توجهی با کشورهایی مانند چین، ترکیه و حتی 
کشورهای آســیای جنوب شرقی در این منظر 
وجود دارد . برخی کارشناســان صنایع دستی با 
تاکید بر مشــکلات حوزه تولیــد، بر این باورند 
که برخلاف آنچه که بر ســر زبــان فعالان این 
حوزه است، صنایع دستی مشکل فروش ندارد 
و بیشــتر در زمینه تولید دچار چالش است؛ در 
حقیقت مشــکلاتی که در فرآیند شکل گیری 

اولیه محصول تا ارائه آن ایجاد می شود .
آنها بر این باورند که بــا گذر زمان، تحولی 
در معنای صنایع دســتی به وجود آمده است . 
به زعم این افراد صنایع دستی در گذشته بخشی 
از زندگی روزمره را شــکل می داده و صنعتگر، 
هم هنرمند بوده است و هم خالق؛ این در حالی 

اســت که اگر صنایع دستی وجه کاربردی خود 
را حفظ کرده بود، در نهایت به ســوی نابودی 
می رفت، اما حــالا در دنیای امــروز دو بخش 
تولیدمحــور صنایع دســتی و بخش فرهنگ و 
نهادمحور آن از یکدیگر تفکیک نشــده اند و در 
حقیقت به بخش نهادمحور آن کم توجهی شده 
اســت . کارشناســان از زاویه ای دیگر معتقدند 
که هنرمندانِ کمی هســتند که به سراغ بخش 
نهادمحور صنایع دستی رفته و اغلب هنرمندان 

به فکر مسئله فروش هستند .
پژوهشگران صنایع دســتی گاه در نظراتی 
متفاوت، اظهــار کرده اند که ســطح مطالبات 
هنرمندان این حوزه محدود به دریافت غرفه های 
رایگان، برگزاری نمایشگاه ها و فروش آثار شده 
اســت؛ در حالی که با گسترده تر شدن افق دید 
و حضور تئوریســین ها در زمینه صنایع دستی، 

می توان به مطالبات این حوزه جهت داد .
اما در میان مطالباتــی که هنرمندان حوزه 
صنایع دستی همواره به آن پرداخته اند، مسئله 
»بیمه« یکــی از جدی ترین هاســت؛ معضلی 
پررنــگ که جملگی بر ســر آن توافــق دارند . 
هرچند در این میان هستند عده ای هم که این 
موضوع را مهم ترین تلقی نمی کنند و معتقدند 
اگر چه »بیمه« مسئله ای مهم در حوزه صنایع 
دستی اســت اما مهم ترین چالش حوزه صنایع 
دستی نبوده و فقدان شناخت دقیق از نیازهای 
این حوزه، موجب شــده اســت تا تاکید اغلب 

اعضای این جامعه بر »بیمه« باشد .
با این همه برای اغلب هنرمندان حوزه صنایع 
دستی که در سنین میانسالی هم به سر می برند، 
»بیمه« قله ای فتح  نشده است که دسترسی به 

آن سخت و با سدهای اساسی چون محدودیت 
سنی، رویایی بی سرانجام به نظر می رسد . 

با ایــن همه و به رغم اختــلاف نظرها میان 
برخی ســازمان ها، مسئولان ســازمان میراث 
فرهنگی و گردشگری و صنایع دستی همچنان 
در پی رفع این مشــکل هستند که یکی از این 
راهکارها استفاده از بیمه های مختلف بر اساس 

نیاز هنرمندان عنوان شده است .
چنانچه در میــان آخرین اطلاعاتی که ارائه 
شــد، مریم جلالی معاون صنایع دستی اواخر 
خرداد ماه امســال در مطلبی از اضافه شــدن 
۱۰ هزار نفــر از هنرمندان صنایع دســتی به 
جمع بیمه شــدگان خبر داد و تعداد آنان را در 
مجموع ۵۰ هزار نفر عنــوان کرد . ضمن اینکه 
ایجاد تشــکل های مردمی با هدف ساماندهی 
هلدینگ های صنایع دســتی از جمله راهکارها 
عنوان شــده است . جلالی همچنین گفته است 
که لیســت این ۱۰ هزار نفر به سازمان برنامه 
و بودجه و تامین اجتماعی معرفی شــده است، 

معاون اول رییس جمهور هم ردیف اعتباری را 
دستور داده است .

البته با در نظر گرفتن این مســئله که بیمه 
هنرمندان صنایع دســتی مدتی  است در دست 
رسیدگی است اما نتیجه مطلوب، قطعی و مورد 
نظر تعداد کثیری از اعضــای این جامعه را در 
پی نداشــته است، به نظر می رسد که مسئولان 
این عرصه و فعالان باید با جدیت بیشــتری به 
موضوع بیمه هنرمندان صنایع دستی ورود کرده 
و راهکار مطمئنی به منظور تامین اعتبارات لازم 

برای بیمه هنرمندان صنایع دستی ارائه کنند . 
از ســوی دیگــر از آن جا کــه موضوع بیمه 
هنرمندان صنایع دستی از نظر برخی فعالان این 
حوزه به عنوان مبحثی کلیشه ای مطرح می شود 
که تنهــا با موضوع تامین اعتبــارات قابل حل 
خواهد بود، به نظر می رسد که پرداختن جدی تر 
به موضوع راســتی آزمایی جامعــه هنرمندان 
صنایع دستی، افق دید گســترده تر و مسیر راه 

شفاف تری را ترسیم خواهد کرد .

درجا زدن بیمه هنرمندان صنایع دستی

سینما به پایان راه رسیده است
»مارتین اسکورســیزی« در مصاحبــه ای جدید به مجلــه »GQ« گفت که 
استودیوهای بزرگ دیگر از صداهای مولف حمایت نمی کنند زیرا ریسک کمتر و 
بازده بهتر را در عرضه سری فیلم ها به بازار می بینند. به گزارش ایسنا به نقل از 
هالیوود ریپورتر، این کارگردان کهنه کار که با ساخت فیلم های موفق در گیشه 
چون »راننده تاکســی« و »خیابان های پائین شهر« نقشی پیشتازانه در صنعت 
سینما داشته حالا از تاثیر فیلم های پرهزینه و سریالی بر سینما خشنود نیست 
و در مصاحبه ای که پیش از اکران جدیدترین فیلمش »قاتلان ماه کامل« انجام 
داده به مجله »GQ« می گوید: »خب، صنعت سینما به پایان راه رسیده است. به 
عبارت دیگر، صنعتی که من بخشی از آن بودم و تقریباً در مورد ۵۰ سال پیش 
صحبت می کنیم. مثل این اســت که در سال ۱۹۷۰ به کسی که فیلم صامت 

می ساخت، بگویی، فکر می کنی چه اتفاقی افتاده است؟«.
»اسکورســیزی« اضافه کرد که استودیوهای بزرگ، ترجیح می دهند فیلم های 
پاپ کورنی )فیلم هایی صرفا سرگرم کننده بدون پرداختن به مضامین عمیق و 
هنری( با قابلیت فروش آسان تر را که دارای پتانسیل ساخت دنباله های بیشتر 
هستند، بفروشند، آنها دیگر علاقه ای به حمایت از صداهای فردی که احساسات 
شــخصی یا افکار شخصی و ایده ها و احساسات شخصی خود را با بودجه کلان 

بیان می کنند، ندارند«.
این کارگردان کهنه کار هالیوود با اشــاره به این که فیلم های ابرقهرمانی که به 
شــدت به جلوه های ویژه وابسته هســتند یا آنچه او از آن به عنوان »محتوای 
ساخته شده« یاد می کند، دیگر بازنمای سینما نیستند، عنوان کرد: »تقریباً مانند 
این اســت که هوش مصنوعی یک فیلم بســازد. این بدان معنا نیست که شما 
کارگردانــان فوق العاده و افراد ماهر در جلوه های ویژه ندارید که کارهای هنری 
زیبایی انجام می دهند. اما این یعنی چه؟ این فیلم ها چه چیزی به شما می دهد؟ 
جدا از نوعی به کمال رســاندن چیزی و سپس حذف آن از ذهن و کل بدنتان، 

پس چه چیزی به شما  می دهد؟«
اسکورسیزی درباره کشمکش با »هاروی واینستین« تهیه کننده اکنون زندانی 
و بدنام فیلم »دار و دســته های نیویورکی« در سال ۲۰۰۲ درباره مدت زمان و 
بودجه که برای این پروژه ســینمایی اختصاص داده شده بود، گفت: »فهمیدم 
که اگر مجبور باشــم دوباره به این شکل فیلم بســازم نمی توانم کار کنم. اگر 
این تنها راهی بود که می توانســتم فیلم بسازم، باید متوقف می شدم، زیرا نتایج 
راضی کننده نبودند. گاهی اوقات بســیار سخت بود و نمی توانستم دوارم بیاورم 
و می مُــردم. بنابراین تصمیم گرفتم به آن پایان دهم«. او همچنین درباره فیلم 
برنده اسکار »رفتگان« در سال ۲۰۰۶ نیز گفت: »برادران وارنر تمایل داشت که 
یکی از دو بازیگر اصلی فیلــم )لئوناردو دی کاپریو و مت دیمون( زنده بماند و 
هدف اصلی آنها ساخت یک سری فیلم بود و نه موضوع اخلاقی مربوط به زندگی 
یا مــردن یک فرد«. فیلم جدید »قاتلان ماه کامــل« از تاریخ ۲۰ اکتبر اکران 
عمومی می شود. ســاخته »مارتین اسکورسیزی« که نخستین نمایش جهانی 
خود را در بخش خارج از مســابقه هفتاد و ششمین جشنواره فیلم کن تجربه 
کرد، برگرفته از کتاب پرفروش غیرداستانی نوشته »دیوید گرن« با همین عنوان 
و فیلم نامه ای از اسکورســیزی و اریک راث ساخته شده است و روایتگر داستان 

قتل چندین نفر در منطقه نفت خیز اوسیج در اوکلاهاما در دهه ۱۹۲۰ است.
عنوان فرعی این کتاب »قتل های اوســیج و تولد اف بی آی« است، در حالی که 
فیلم عمدتاً بر آنچه در اوکلاهاما اتفاق می افتد تمرکز دارد. نمایش اولیه این فیلم 
۲۰۶ دقیقه ای در کن با تمجید منتقدان و مخاطبان همراه شــد و نام این فیلم 
را به عنوان یکی از پیشــگامان زودهنگام فصل جوایز سینمایی ۲۰۲۳-۲۰۲۴ 

سر زبان ها انداخت. 
در این فیلم که ۲۰۰ میلیون دلار برای ســاخت آن هزینه شده، »لئوناردو دی 
کاپریو« در نقش »ارنســت برکهات« بازی می کند کــه خواهرزاده یک دامدار 
قدرتمنــد به نام »ویلیام هیــل« با نقش آفرینی »رابرت دنیرو« اســت. »لیلی 

گلداستون« نیز در نقش همسر »دی کاپریو« بازی می کند.

نگاه

کمال تبریزی درباره گفت وگوی اخیر خود 
با مدیران صداوســیما درباره پخش ســریال 
»ســرزمین مادری« گفت: در جلسه ای که در 
سیمافیلم برگزار شد، اعلام کردند که در حال 
رایزنی برای پخش هستند و در مهر ماه سریال 

پخش خواهد شد.
کمال تبریزی ـ کارگردان ســریال تاریخی 
»ســرزمین مادری« ـ در گفت وگویی با ایسنا 
دربــاره  اعلام زمان پخش ایــن مجموعه که 
مدتی اســت تلویزیون در حــال رایزنی برای 
پخش آن اســت، ضمن ابراز امیدواری نسبت 
به این اتفاق، توضیــح داد: امیدوارم این اتفاق 
بیفتد. با صحبت هایی که با مسئولان سیمافیلم 
داشــتیم قول داده اند که از مهر ماه سریال را 
به پخش برســانند. اعلام زمان پخش سریال 

هم وقتی در تلوبیون جست وجو می کنیم پیدا 
می شود؛ بنابراین امیدوارم که این اتفاق بیفتد و 
البته این دفعه مثل دفعه های قبل نباشد و در 

عمل هم شاهد پخش سریال باشیم.
تبریــزی دربــاره گفت وگــوی اخیر خود 
با مدیران ســیمافیلم درباره انتشــار ســریال 
»سرزمین مادری« یادآور شد: در جلسه ای که 
در سیمافیلم برگزار شد، مدیر سیمافیلم  اعلام 
کردند که در حال رایزنی برای پخش هستند و 
در مهرماه سریال پخش خواهد شد؛ البته تاریخ 
دقیقی نگفتند اما عنوان کردند که قرار است به 
صورت هفتگی و احتمالا در روزهای پنجشنبه 
و جمعه پخش شــود که تکرار آن هم در ایام 

هفته عملا پخش می شود.
او در پاســخ به اینکه چه نظــری دارد که 

ســریال »ســرزمین مادری« بعد از حدود ۱۰ 
سال قرار است ســرانجام منتشر شود؟ اظهار 
کرد: امیدوارم این اتفاق بیفتد. رئیس سیمافیلم 
حضوری اعلام کردند که به احتمال زیاد سریال 
در مهر ماه پخش می شود و امیدوارم که شاهد 
این اتفاق باشیم. حســم خوب است. امیدوارم 
پخشــش شــروع شــود و ادامه پیدا کند، به 
مشکلی هم نخورد و مردم بتوانند زحمت بیش 
از ۱۰ ســاله را تماشا کنند که انصافا ساختش 
بسیار سخت، دشوار و حتی پرهزینه بود. فکر 
می کنم »سرزمین کهن« سریال جذابی باشد و 

مخاطبان آن را دوست داشته باشند.
این کارگردان درباره اصلاحات انجام شده و 
میزان قسمت های این سریال نیز توضیحاتی را 
عنوان کرد و گفت: »سرزمین مادری« سه فاز 

دارد که هر فصل آن حدود ۲۰ قسمت و کم و 
بیش است و در مجموع شامل ۶۰ قسمت است. 
ما برای اینکه دیگر هیچ سوءتفاهمی پیش نیاید 
اصلاحات کامل را انجام دادیم و تمام اصلاحیه ها 
در جلسات متعددی که با افراد مختلف داشتیم 
انجام شد. اغلب این اصلاحات به تغییر اسامی 
برمی گشــت؛ اینکه طوری نباشد که اشاره به 
افراد خاصی داشــته باشیم. البته کاری دشوار 
بود اما انجام شــد و زمانی که همه، سریال را 
ببینند، متوجه می شوند که سوء تفاهم ها دیگر 
برطرف شده است و حالا دیگر قصه، داستان و 
موضوعی که مطرح است، اهمیت دارد و موارد 

حاشیه ای آن کنار می رود.
کمال تبریزی در پایان در پاســخ به اینکه 
آیا قرار اســت همکاری جدیــدی با تلویزیون 

داشته باشد؟ نیز اظهار کرد: یکی از شرط های 
همــکاری مــن این بــود که پخش ســریال 
»ســرزمین مادری« را داشته باشم که اگر این 
اتفاق بیفتد، شرایطی به وجود می آید که دوباره 
با تلویزیون همکاری کنــم. او درباره جزئیات 
ســریال جدیدش توضیح داد: در حال حاضر 
صحبت هایی شده است اما هنوز قطعی نیست و 
باید جلوتر پیش برویم و ببینیم بحث فیلمنامه 
و موارد دیگر چطور می شود. اگر توافق صورت 

گیرد، احتمال همکاری مجدد وجود دارد.
به گفته کمال تبریزی این ســریال جدید 
کاری اجتماعی و روز اســت، کلیت آن طنز و 
کمدی نیست اما در آن طنازی و موقعیت های 

کمدی وجود دارد.
بر اساس آنچه هم اکنون در سایت تلوبیون 
قابل مشاهده است، سریال »سرزمین کهن« با 
عنوان »سرزمین مادری« در جدول پخش این 

پلتفرم قرار می گیرد.
»ســرزمین مادری« با نام اولیه »سرزمین 
کهن«، به بررســی وقایع سیاسی ایران از سال 
۱۳۲۰ خورشیدی تا پیروزی انقلاب اسلامی در 
بستر زندگی پسری نوجوان می پردازد. سریال 
تاریخی سرزمین کهن در سال ۱۳۹۲ به روی 
آنتن تلویزیون رفت اما پس از پخش تنها چهار 
قسمت متوقف شــد و پس از آن هم هرگز به 

آنتن نرسید.
حاشــیه های ســریال تبریزی در آن زمان 
آنقــدر بالا گرفت که ســیدعزت الله ضرغامی، 
رییس وقت سازمان صداوسیما را به پوشیدن 
لباس قوم بختیاری و سفر به این مناطق وادار 
کرد. چند مدیر وقت در صداوسیما برکنار شدند 
اما قائله »سرزمین کهن« در آن زمان ختم به 
خیر نشد و تنها راه حل حذف از آنتن تشخیص 
داده شد.  در این ســال ها با آمدن هر کدام از 
روسای جدید سازمان صداوسیما، تلاش هایی 
مبنی بر پخش سریال صورت گرفت؛ حتی یک 
پژوهشگر تاریخ بختیاری با حضور در یک برنامه 
تلویزیونی اینگونه اظهار کرد که ما بختیاری ها 
زود قضاوت کردیم و فقط چند قســمت از این 
ســریال را دیدیم در حالی که قهرمان داستان 
شخصیتی لر و بختیاری است و گفته اند اواسط 
داستان از این قوم ایرانی خیلی تعریف و تمجید 
می شود. این پژوهشگر همچنین عنوان کرد که 
قرار اســت چند تن از بــزرگان قوم بختیاری 
سریال »سرزمین مادری« را تا انتها تماشا کنند 
و با مذاکره آنان با صداوســیما این ســریال به 

پخش برسد.
»ســرزمین مادری« از جملــه پروژه های 
پربازیگر و پرهزینه صداوسیما محسوب می شود 
و بازیگران شناخته شــده ای همچون: شهاب 
حســینی، نیکی کریمــی، محمدرضا فروتن، 
محسن تنابنده، مرحوم پرویز پورحسینی و... در 

آن ایفای نقش کرده اند.

کمال تبریزی: 

حاشیه های »سرزمین مادری« کنار رفت

خاطرات هوشنگ توکلی از روزهای جنگ و ماجرای ثروتمندترین آرشیوها

از بازیگری خداحافظی نکرده ام

هوشنگ توکلی ـ بازیگر پیشکسوت سینما 
و تلویزیون ـ روایتی از آغــاز روزهای ابتدایی 
جنــگ تحمیلــی دارد و از همیــن رو یادآور 
می شــود که در آن ایام ثروتمندترین آرشیو از 
سوی فیلمبرداران مطرح گردآوری و تهیه شد؛ 
آرشــیوهایی که اغلب در آثار سینمایی مورد 
استفاده قرار می گیرد، آثاری که کلید تولید آن 
در روزهای ابتدایی جنگ در شهریور ماه خورده 

و ستادی برای ثبت این آثار تشکیل شد .
هوشــنگ توکلی که مدت هاست به دلیل 
عارضه  جســمی از بازیگری فاصله گرفته، این 
روزها شــرایط بهتری دارد و به گفته خودش 
قرار اســت چند تله تئاتر برای تلویزیون و یک 

فیلم سینمایی را تهیه کند .

توکلی در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به 
روزهای آغازین جنگ تحمیلی یادآور می شود: 
زمانی کــه نیروهای عراقی بــه تهران حمله 
کردند، درســت در روز اول ) ۲۹ شهریور ماه( 
ما در حیاط وزارتخانه فرهنگ و آموزش عالی 
بودیم . از روزهای قبل هم مرزهای ما را بمباران 
می کردند اما حمله به تهــران همان روز آخر 
شــهریور ماه بود . وضعیــت فرهنگ و آموزش 
عالی در آن دوران، با توجه به اینکه زمان تغییر 
مدیریت ها بود و دو وزارت علوم و فرهنگ و هنر 
در هم ادغام شــده بودند و مسئولیت مدیریت 
فرهنــگ و هنر بر عهده آقای کلهر بود، دوران 
پرالتهابی بود و در واقع وضعیت اداری و کاری 
وزارتخانه سروســامان نداشت و خب جوانانی 

هم کــه جهت همــکاری با گروهان مشــاور 
آمده بودند، همه ۲۰ تا ۲۲ ســاله و سال های 
اول و دوم دانشگاه بودند . هنوز دنیا و جنگ را 
نمی شناختند . ما نیز با مدیریت شهید رجایی 
در نخســت وزیری در ریاســت جمهوری در 
تیمی بــا جناب آقای کلهر فعــال بودیم و به 
عنوان مشاور به فرهنگ و آموزش عالی آمدیم 
تا زمانی که شهادت شهید رجایی اتفاق افتاد و 
باتوجه به اینکه مسائل سیاسی و فرهنگی نظام 
تغییر کرد، تعــدادی از تیم ما از آن مجموعه 
جدا شد و تعدادی هم ادامه دادند . اما مدیریت 
اصلی تمام آن مجموعه ها در آن روزها بر عهده 
آقای کلهر بود و ما گروه مشــاورانی بودیم که 
در کنار ایشــان در دوره ای نزدیک به یک سال 

همکاری داشتیم .
این هنرمنــد صحبت هایش را چنین ادامه 
می دهد: در آن زمان مهم ترین و گران بهاترین 
فیلمبرداران را حداقل در خاورمیانه داشــتیم؛ 
از جملــه آقایــان فریدون ری پور و اشــراقی 
فیلمبــرداران درجه یک بودنــد . از این جهت 
فرصت مناســبی بــود که از لحظــات حمله 
نیروهای عراق به ایــران، بهره بگیریم و تا آن 
انــدازه که در توانمان هســت، لحظــات را به 
ثبت برسانیم . همان روز، از فیلمبرداران اصلی 

وزارتخانه و معاونت سینمایی وقت دعوت کردم 
و آنها هم با حسن نیتی آمدند و تیمی تشکیل 
دادیم و بعد ســه روز فیملبرداران ما وارد خط 
اصلی منطقه حمله یعنی سوسنگرد خوزستان 
شدند . همه امکانات را در اختیار تیم گذاشتیم 
و این عزیزان توانســتند آثــار و عوارض حمله 
عراق به ایران را ثبــت کنند . از همان روز اول 
اعلام آمادگی از سوی این عزیزان به وجود آمد، 
سپس ســتادی را تشکیل دادیم و آنها به طور 
مستمر با تیم های مختلفی وارد صحنه شدند و 
آثار بسیار زیادی را ضبط کردند . در بیشتر آثار 
سینمایی که در دهه ۶۰ با موضوع دفاع مقدس 

ساخته شد، از این آرشیوها استفاده کردند .
توکلی درباره  وضعیت تلویزیون و اینکه آیا 
این آرشیوها از تلویزیون هم پخش شد، توضیح 
می دهــد: در آن ســال ها همان طور که وزارت 
آموزش عالی با مدیریت جدید جا نیفتاده بود و 
سروسامان نداشت، تلویزیون هم همین حالت 
را داشت . منتهی همین وضعیت را با چند روز 

تاخیر به صورت ستادی انجام دادند .
امــا این امکاناتــی که در اختیــار معاونت 
ســینمایی بود خیلی حرفه ای تر بود و طبیعتا 
اعزام عناصر سینمایی به منطقه جنگی زمان 
می برد و برنامه ریزی لازم داشت؛ در صورتی که 

در صداوسیما به طور مستمر اخبار جنگ وجود 
داشــت و فعال بودند . منتهــی کیفیت آثاری 
که از طریق نیروهای فعال معاونت ســینمایی 
تولید می شد واقعا فاخر بودند و همین آرشیوی 
که امروز در وزارت ارشــاد وجود دارد یکی از 
گران بهاترین آرشیوهای جنگی است و بارها هم 
مورد استفاده قرار گرفته است . در حال حاضر 
نیز گاهی برحسب ضرورت ها مورد استفاده قرار 

می گیرد . 
به ویژه در حوزه عکاســی کــه امکاناتی را 
فراهم کردیم و یک تیم در زمان شهید چمران 
حضور داشــتند این عکس هــا همگی به ثبت 

رسیده اند .
ساختار تولید تلویزیون در دوران 

جنگ گزارشی بود
وی در ادامه درباره تفاوت آرشــیوی که در 
صداوسیما از هشت ســال دفاع مقدس وجود 
دارد با آرشیوی که در معاونت سینمایی به ثبت 
رسیده اســت، می گوید: به طور کلی ساختار 
تولید تلویزیون در دوران جنگ، گزارشی بود و 
گزارش از حوادث که البته مهارت هم داشتند . 
خیلی هم در دوره جنگ شــهید دادند چراکه 
آماده بودند به سرعت به خط اول بروند و آنچه 

را که می دیدند به ثبت برسانند .

مازیار لرستانی: 
هفده سال خواب صحنه را دیدم

مازیار لرستانی همزمان با اجرای نمایش اش از هنرمندان درگذشته چون امین 
تارخ و فریماه فرجامی یاد کرد و گفت: ۱۷ سال خواب رفتن روی صحنه را دیدم.
به گزارش ایسنا،مراسم افتتاح نمایش »در انتظار گودو« مازیار لرستانی روز سوم 

مهرماه ساعت ۱۸ در سالن چهارسوی مجموعه تئاترشهر برگزار شد.
مازیار لرستانی در این مراسم که با حضور تماشاگران و هنرمندانی چون مرجانه 
گلچین، ســارا خوئینی ها، شقایق فراهانی، هوشــنگ جاوید و ... در لابی سالن 
چهارســو برگزار شد، از حضور مخاطبان تشکرکرد و گفت: من بعد از ۱۷ سال 
به صحنه تئاتر برگشتم و قطعاً نمایش ما کاستی هایی دارد که باید ما را در این 
کمی ها ببخشــید؛ چون اجرای هر تئاتری درد دارد؛ مخصوصاً اینکه نمایشی از 

ساموئل بکت با لهجه لری باشد که درد بیشتری دارد. 
او در بخش دیگری از سخنان خود چنین اظهار کرد: نیتم از اجرای این نمایش 
این بود که در فضای مفرح، پیامی انســانی را منتقل کرده باشم.  این بازیگر و 
کارگردان تئاتر در بخش دیگری از ســخنان خود یادی از درگذشــتگان کرد و 
چنین بیان کرد: باید در اینجا یادی کنم از کســانی که روزی روی صحنه های 
تئاتر بودند و دیگر نیســتند. از امین تارخ گرفته تا فریماه فرجامی که آخرین 
بار با او همبازی بوده ام. و حتی کســانی که به هر نحوی از صحنه دور مانده اند 
کســانی که  مثل من خواب روی صحنه رفتن دیده اند؛ من ۱۷ ســال خواب 

صحنه را دیدم.

دیدار وزیر ارشاد با همتایانش در قطر
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی که به منظور حضور در دوازدهمین اجلاس وزرای 
فرهنگ کشورهای اسلامی به قطر سفر کرده است، با وزیر فرهنگ، گردشگری 
و میراث عراق دیدار و گفت وگو و همچنین در دیدار با دبیرکل شورای فرهنگ 

کویت بر تقویت و توسعه روابط فرهنگی دو کشور تاکید کرد.
به گزارش ایسنا، محمدمهدی اسماعیلی در دیدار با أحمد فکاک البدرانی )وزیر 
فرهنگ، گردشــگری و میراث عــراق( از میزبانی ملت و دولت عراق و برگزاری 

موفق راهپیمایی بزرگ اربعین حسینی تقدیر و تشکر کرد.
در این دیدار دو طرف با اشــاره بر مشــترکات تاریخی و فرهنگی دو کشور بر 

توسعه همکاری های فرهنگی و هنری تاکید کردند.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی با دعوت از همتای عراقی اش برای سفر به ایران 
گفت: مشــترکات تمدنی و تاریخی و مردمی دو کشــور اســاس توسعه روابط 
فرهنگی دوجانبه بین ایران و عراق است. وزیر فرهنگ عراق نیز با ابراز خرسندی 
از این دیدار با تاکید بر توســعه روابط فرهنگی دو کشــور خواستار همکاری و 
تولیدات مشترک سینمایی بین ایران و عراق شد که مورد استقبال وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی قرار گرفت. محمدمهدی اسماعیلی همچنین در این سفر در 
دیدار با محمد خالدالجســار )دبیرکل شــورای فرهنگ و هنر و ادبیات کویت( 
گفت: بین ایران و کویت روابط عمیــق، تاریخی و برادرانه وجود دارد و در این 
راستا تقویت همکاری های فرهنگی بین دو کشور ضروری است. در ایران سالانه 
جشنواره ها و رویدادهای مختلف بین المللی در حوزه فرهنگی برگزار می شود و 

کویت می تواند در این رویدادها فعالانه شرکت کند.

کشف گور هزارساله در محوطه راه آهن
باستان شناسان مکزیکی در محوطه ای که کارگران مشغول به پایان رساندن یک 

پروژه خط راه آهن بودند،   یک گور مایایی را کشف کردند.
 )INAH( به گزارش ایسنا به نقل از رویترز، مؤسسه ملی آثار تاریخی مکزیک
اعلام کرد گروهی از باستان شناسان مکزیکی با کاوش در محوطه ای که کارگران 
در آن مشغول ســاخت راه آهن مخصوص گردشگران بودند، یک گور با قدمت 
بیش از ۱۰۰۰ ســال را کشــف کردند. این اکتشــاف در ماه جاری میلادی و 
همزمان با اجرای پروژه چند میلیارد دلاری ساخت وساز خط راه آهنی در جنوب 
مکزیک با هدف جذب گردشــگران بیشــتر به محوطه های باستانی »مایا«، از  

جمله تفرجگاه های »کانکون« و »تولوم« صورت گرفته است.
این پروژه ســاخت راه آهن که با نام »قطار مایا«   شناخته می شود،   اصلی ترین 
اولویــت »آندرس مانوئل لوپز اوبرادور«، رییس جمهــور مکزیک در برنامه های 
توســعه اقتصادی اســت. این پروژه، گروهی از باستان شناسان مجهز را شامل 
می شود که برای جلوگیری از به تأخیر افتادن روند ساخت وساز، کاوش در این 
محوطه را با سرعت بالایی انجام داده اند. سایر پروژه های کاوشی باستان شناسی 
در نقاط مختلف مکزیک از بودجه زیادی برخوردار نیستند. به گفته مؤسسه ملی 
آثار تاریخی مکزیک، بقایای فردی که کشــف  شــده   به نحوی در این گور قرار 
گرفته اســت که چهره اش رو به شمال باشد. همچنین کارشناسان برای کسب 
اطلاعات بیشــتر درباره ســن و ویژگی های این فرد باید آزمایش های بیشتری 

انجام دهند.

اخبارکوتاه


